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دیدگاه

موتور بخش مسکن 
یک هُل می خواهد!

بازار مسکن دست کم با ۱۳۴ بخش اقتصادی رابطه ی 
پسین و پیشن دارد که رونق آن می تواند اقتصاد کشور 
را به حرکت درآورد؛ در این خصوص دولت ســیزدهم 
طرح نهضت ملی مسکن را کلنگ زده و تاکنون برای 
۱.۵ میلیون واحد زمین تامین کرده اما کارشناســان، 
مسئولان و نمایندگان مجلس از عملکرد سیستم بانکی 
در تزریق منابع به این پروژه گله مند هستند.به گزارش 
ایســنا، عدم تخصیص اعتبارات و تسهیلات به بخش 
مســکن، انتقاد کارشناسان، مســئولان و نمایندگان 
مجلس را در پی داشــته است. »بانک مرکزی امسال 
باید حدود ۴۸۰هزار میلیارد تومان تســهیلات برای 

ساخت مسکن ارائه می کرد اما اکنون کمتر از...

 رهبر انقلاب:
  دانشگاه جلوی سلطه دشمن را می گیرد
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جدید شهرهای  برخی  به  اقبال  عدم  چرایی 

مترو  است،  سخت  آمد  و  رفت 
نیست... امکانات  نیست، 

گزارش اختصاصی صبح امروز از وضعیت معادن ده غیبی مشهد؛

۵۰۰۰نفر در خطر سقوط به درّه بیکاری
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چرایی عدم اقبال به برخی شهرهای جدید

رفت و آمد سخت است، مترو نیست، امکانات نیست...
قرار بود تا سال ۱۳۹۵ حدود شش میلیون 
نفر در شــهرهای جدید ساکن شوند اما 
امــروزه کمتر از ۱.۲ میلیــون نفر در این 
مناطــق زندگی می کنند کــه مهم ترین 
دلایل آن به کمبــود امکانات، خدمات و 
زیرساخت های حمل و نقل مربوط می شود.

به گزارش ایســنا، ســاکنان کلانشهرها 
حتی الامکان از سکونت در حومه اجتناب 
می کنند. دوری مســافت، نبود وســایل 
نقلیه عمومی مناســب و کمبود امکانات 
و زیرســاخت ها در شــهرهای اطراف از 
جملــه دلایل عدم اقبال به حومه شــده 
است. کمااین که پس از گذشت ۳۳ سال 
از تجربه احداث شهرهای جدید کمتر از 
یک میلیون و ۲۰۰ هزار نفر در این شهرها 
زندگــی می کنند کــه ۱.۴ درصد از کل 
جمعیت کشور را تشکیل می دهد و البته 
بخش عمده ای از ساکنان شهرهای جدید 

در شهرهای مادر مشغول به کار هستند.
کارشناســان معتقدند در نظام شــهری 
کشور، شــهرهای جدید جایگاه چندانی 
ندارند و افق ترســیم شده برای سکونت 
شش میلیون نفر در این شهرها که قرار بود 

تا سال ۱۳۹۵ صورت گیرد محقق نشد.
نوسازی بافت ها نسخه مناسب تر

گزینه جایگزین، سکونت در درون شهرهای 
بزرگ اســت که این حوزه نیز مشکلات 
خاص خــود را دارد. امــروزه می بینیم با 
توجه به سه ویژگی ریزدانگی، ناپایداری و 
نفوذناپذیری، بسیاری از محله های قدیمی 
و خوشنام کلانشهرها به مکان هایی بعضا 
نامناسب برای زندگی تبدیل شده است. 
به طــور مثال در منطقه دروازه غار تهران 
انسان هایی موجه، درست، متدین، زندگی 
می کنند ولی بنا به گفته ی کارشناســان 
در بســتر نامناسب زندگی شهری در این 
محله گیر افتاده اند. نتیجه این می شــود 
که خانواده های اصیل از این قبیل مناطق 
خــارج و گروه های دیگــر جایگزین آنها 

می شوند.
تجربه طرح مسکن مهر نشان داد که طرف 
تقاضا زندگی در خانه های کوچک و قدیمی 
شــهرهای بزرگ را به واحدهای نوساز در 
حومــه ترجیح می دهد. در طــول پروژه 
مســکن مهر که از سال ۱۳۸۶ آغاز شد و 
البته هنوز به طور کامل به سرانجام نرسیده 
است در بعضی مناطق بخش عمده ای از 
واحدها بدون متقاضی بود. طبق آمار  سال 
گذشته ۱۴۰ هزار واحد مسکن مهر فاقد 
مشتری است؛ تا جایی که دولت طرح هایی 
از جمله واگذاری واحدهای مســکن مهر 
به پیمانکاران، برداشــتن شرط فرم »ج« 
و اتصال این پــروژه به طرح نهضت ملی 

مسکن را در دستور کار قرار داد.
احــداث ۷۰۰ هزار واحــد از طرح چهار 
میلیون واحدی نهضت ملی مســکن بر 
عهده شهرهای جدید قرار دارد اما به نظر 

می رسد طرف تقاضا استقبال چندانی از 
این محــدوده نکرده و تا کنون فقط ۱۰۰ 
هزار واحد این طرح در شــهرهای جدید 
کلنگ خورده اســت. اواخر شــهریورماه 
امسال، علیرضا جعفری  ـ مدیرعامل شرکت 
عمران شهرهای جدید  درباره بسته ۱۰۰ 
هزار واحد مرحلــه دوم اظهار کرد: ۱۰۰ 
هزار واحد دوم را بر اساس تناسب ثبت نام 
متقاضیان واقعی در شهرهای مختلف در 
دستور کار گذاشته ایم اما فقط حدود ۵۰ 

درصد متقاضیان افتتاح حساب کرده اند.
خطری در کمین شهرهای جدید

بر اساس تحقیقات متعددی که درخصوص 
آسیب شناسی مسکن مهر صورت گرفت، 
کمبود سرانه ها و زیرساخت های شهری، 
کم توجهی به مباحــث ارتباطی، درمانی، 
فرهنگــی و آموزشــی از چالش های این 

طرح عنوان شد. طبق یک تحقیق در سال 
۱۳۹۲ تاخیر در ایجاد زیرســاخت های 
ضروری پروژه های مســکن مهر از جمله 
آب، برق، مخابرات، حمل و نقل، خدمات 
آموزشی، بهداشــتی، امنیتی و انتظامی 
و... زمینه تبدیل ســایت های مسکن مهر 
را به نوعی آلونک نشــینی فراهم خواهد 
آورد. عمده طرح های حمل و نقل هم به 
سرانجام نرسیده است. ساکنان شهر جدید 
پرند سال هاست که در انتظار مترو هستند 
و با وجود وعده ها گفته می شود امسال هم 
متر به این شــهر نمی رسد. مترو پردیس 
هنوز از حــد مطالعات فراتر نرفته و مترو 

هشتگرد با ظرفیت محدودی فعال است.

عبدالجلال ایری ـ سخنگوی کمیسیون 
عمران مجلس به تازگی گفته است: عموم 
متقاضیان خانه های طرح نهضت ملی در 
تهران از اینکه خانه هایشــان در شهرهای 
جدید و با فاصله بسیار زیاد از مرکز استان 
تهران تحویل می شود، ناراضی هستند لذا 
باید ابتدا به دنبال ساخت خانه ها در داخل 

پایتخت باشیم.
ایری نسخه جایگزین را احیای  بافت های 
فرسوده کلانشهرها دانسته و گفته است: در 
حال حاضر تهران بیش از  پنج هزار هکتار 
بافت فرســوده دارد که به دلیل وجود زیر 
ساخت های اساسی در این مناطق مانند 
برق، آب و گاز، امکانات فرهنگی و ورزشی، 
خدماتی، نیروی انتظامی و مراکز خدمات 
درمانی و زیرساخت مناسب حمل و نقلی 
ظرفیت بسیار خوبی برای ساخت مساکن 

طرح نهضت ملی به شمار می رود.
سکوت 22.۵ میلیون نفر در بافت های 

ناکارآمد
طبق آمار در کل کشور با یک جمعیت ۲۲ 
میلیون و ۵۰۰ هزار نفری بدمسکن در ۶۶ 
هزار هکتار بافت فرسوده و سکونتگاه های 
غیررسمی مواجهیم که با وجود اقدامات 
مثبت انجام شــده برای ارتقای وضعیت 
معیشتی شــان، محله های زندگی آنها به 
مراکز محرومیت از خدمــات زیربنایی و 

روبنایی شهری تبدیل شده است.
محمد آیینی ـ مدیرعامل شرکت بازآفرینی 
شهری ایران در این خصوص به ایسنا گفته 
است: مصمم هستیم ســالیانه ۱۵۰ هزار 

واحد مناطق هدف بازآفرینی شــهری را 
حمایت کنیم و مانعی برای این کار نداریم. 
در واقع می خواهیم کار ۱۰ برابری نسبت 

به قبل انجام دهیم.
آئینی بیان کرد: فقــط باید فضا را فراهم 
کنیم تا مردم پای کار بیایند. اگر ۲۲.۵ هزار 
میلیارد تومان  تسهیلات بانکی ارزان قیمت 
از محل اعتبارات اشــتغال زایی اختصاص 
داده شود این وعده قابل تحقق است. خدا را 
شکر تا حالا توانسته ایم با حمایت وزیر راه و 
شهرسازی ۵۰۰۰ میلیارد تومان با عاملیت 
بانک مسکن تامین کنیم. جهاد نوسازی را 
در بوق و کرنا خواهیم کرد. برای استفاده 
از تسهیلات بانکی نهضت ملی مسکن در 
بافت های فرســوده بدون رعایت شرایط 
چهارگانه مانعی نداریم؛ چرا که منابع آن 
وجود دارد و بانک هــا موظف به پرداخت 
هستند اما باید بخش خصوصی را برای این 
هدف بزرگ ترغیب کنیم. از ابتدای دولت 
ســیزدهم از ۱۵۰ هزار واحد هدف گذاری 
شــده تا کنون حدود ۶۴ هــزار واحد به 

مرحله ی ساخت و ساز رسیده است.
دولت سیزدهم در قالب طرح نهضت ملی 
مسکن با هدف ساخت سالیانه یک میلیون 
واحد چند مسیر را به  طور همزمان طی 
می کنــد. اگرچه در بخش فراخوان حدود 
۳۳۳ هزار نفر واریز وجه انجام داده اند که 
متقاضی موثر محسوب می شوند اما طرح 
نهضت ملی مســکن صرفا به این بخش 
محدود نمی شــود. حمایت از سازندگان 
بخــش خصوصی در شــهرها با پرداخت 
تسهیلات تا ســقف ۴۵۰ میلیون تومان، 
واگــذاری زمین ارزان قیمت و اقســاطی 
به صورت خودمالکی، نوسازی بافت های 
فرســوده و ناکارآمد و پرداخت تسهیلات 
۲۰۰ میلیون تومانی مســکن روستایی از 
جمله این برنامه ها است که این امیدواری 
به وجود آمده تا به تدریج بخش مسکن از 

رکود خارج شود.

دولت سیزدهم در قالب طرح نهضت ملی مسکن با هدف ساخت سالیانه یک 
میلیون واحد چند مسیر را به  طور همزمان طی می کند. اگرچه در بخش فراخوان 

حدود ۳۳۳ هزار نفر واریز وجه انجام داده اند که متقاضی موثر محسوب 
می شوند اما طرح نهضت ملی مسکن صرفا به این بخش محدود نمی شود

,,

شاخص اقتصادی بزرگترین اقتصاد اروپا منفی است
احساسات اقتصادی آلمان در ماه اکتبر افزایش 
یافت اما همچنان در محدوده منفی قرار دارد.
به گزارش ایسنا به نقل از اکونومیک، بر اساس 
گزارش مرکز تحقیقات اقتصادی اروپا در لایب 
نیتس )ZEW(  شاخص احساسات اقتصادی 
آلمان در ماه اکتبر به منفی ۵۹.۲ افزایش یافت.
این رقم نســبت به منفی ۶۱.۹ ماه سپتامبر 

کمی بیشتر و به میزان ۲.۷ واحد افزایش یافته 
که از پیش بینی بازار به میزان منفی ۶۵.۷ در 
اکتبر پیشی گرفته است. شاخص شرایط فعلی 
در بزرگترین اقتصاد اروپا به طور قابل توجهی 
بدتر شد و از منفی ۶۰.۵ در ماه قبل به منفی 
۷۲.۲ در ماه اکتبر رسید. آخیم وامباخ، مدیر 
این مرکز تحقیقاتی گفت: احتمال کاهش تولید 

ناخالص داخلی )GDP( در طول ۶ ماه آینده 
نیز بــه میزان قابل توجهی افزایش یافته و در 
مجموع، چشم انداز اقتصادی دوباره بدتر شده 
است.شــاخص احساسات اقتصادی این مرکز 
برای منطقه یورو نیز اندکی با یک واحد افزایش 
نسبت به ماه قبل به منفی ۵۹.۷ واحد در اکتبر 
رسید؛ برآورد بازار در ماه اکتبر منفی ۶۱.۲ بود.

قدرت دلار ماندنی نیست
رئیس بانــک مرکزی ژاپن انتقادات علیه 
سیاســت های پولی را نپذیرفت و معتقد 

است که قدرت دلار ماندنی نیست.
به گزارش ایسنا به نقل از اکونومیک، در 
حالی کــه به دلیل افزایش زیان ین ژاپن 
در برابــر دلار آمریــکا در روزهای اخیر، 
انتقادها از ســوی دولت، علیه بانک ژاپن 
افزایش یافته است، این بانک اتهامات را رد 
می کند.  نخست وزیر ژاپن، فومیو کیشیدا 

گفت که دولت انتظار دارد سیاست پولی 
بانک عوامل مختلفی را در نظر بگیرد. اگر 
نرخ ارز خارجی بیش از حد تغییر کند ما 
بایــد از نزدیک با بانک مرکزی هماهنگ 
شویم و اقدامات مناسب را در نظر بگیریم.

تاکشی شینا، قانونگذار اصلی اپوزیسیون 
حزب دموکراتیــک ژاپن گفت: »دولت و 
بانک مرکــزی در جهت مخالف حرکت 

می کردند«.

این بانک علی رغم افزایش شدید نرخ بهره 
توسط سایر بانک های مرکزی از دسامبر 
گذشــته برای مدت طولانی بر سیاست 

پولی فوق العاده سست پافشاری می کند.
ایــن بانک برای محافظــت از ارزش ین 
ژاپن در برابر دلار آمریکا، چند بار در بازار 
مداخله کرده است اما برابری همچنان به 
کاهش خود ادامه می دهد و به سطح ۱۵۰ 

نزدیک می شود.

هاروهیکو کورودا، رئیس بانک تاکید کرد 
که دلار آمریــکا نه تنها در برابر ین ژاپن 
بلکــه در برابر تمام ارزهای اصلی در حال 
افزایش است و افزود که قدرت دلار آمریکا 

ادامه نخواهد داشت.
وی در پاســخ به شینا گفت: ادعای شما 
مبنی بر اینکه تسهیلات کمی و کیفی ما 
شکست مطلق بوده خلاف واقعیت است، 

من قصد کناره گیری ندارم.

موتور بخش مسکن یک هُل 
می خواهد!

بازار مسکن دست کم با ۱۳۴ بخش اقتصادی رابطه ی پسین و پیشن 
دارد که رونق آن می تواند اقتصاد کشور را به حرکت درآورد؛ در این 
خصوص دولت ســیزدهم طرح نهضت ملی مسکن را کلنگ زده و 
تاکنون برای ۱.۵ میلیون واحد زمین تامین کرده اما کارشناســان، 
مســئولان و نمایندگان مجلس از عملکرد سیستم بانکی در تزریق 

منابع به این پروژه گله مند هستند.
به گزارش ایســنا، عدم تخصیص اعتبارات و تســهیلات به بخش 
مسکن، انتقاد کارشناسان، مسئولان و نمایندگان مجلس را در پی 
داشــته است. »بانک مرکزی امســال باید حدود ۴۸۰هزار میلیارد 
تومان تســهیلات برای ساخت مسکن ارائه می کرد اما اکنون کمتر 
از ۳۰هزار میلیارد تومان تسهیلات داده شده است«. این صحبت را 
مجتبی یوسفی ـ عضو کمیسیون عمران مجلس بیان کرده و گفته 
است: حدود ۵۰ تا ۶۰ درصد هزینه سبد خانوار در شهرهای بزرگ 

به حوزه مسکن اختصاص پیدا می کند.
فعالان صنعت ســاختمان هم از بی توجهی به موضوع تامین مالی 
طرح نهضت ملی مسکن گله مند هستند. چند روز قبل سید محمد 
مرتضوی ـ رییس کانون انبوه سازان در این خصوص به ایسنا گفت: 
متقاضیان طرح نهضت ملی مسکن بعضا توان پرداخت آورده ندارند و 
بانک هایی که باید به این پروژه وام بدهند از بخش مسکن گریزانند؛ 
در این شرایط انبوه سازان پیشنهاد تامین منابع این طرح را دادند که 

از سوی وزارت راه و شهرسازی چندان مورد استقبال قرار نگرفت.
برخی کارشناســان، کم کاری هایی که در گذشــته در بحث تولید 
مسکن صورت گرفته را دلیل مشکلات بازار مسکن می دانند. از سال 
۱۳۹۲ به بعد بخش های عمرانی و مسکن دچار رکود شدند که طی 
سال های گذشته این مشــکل به طور کامل برطرف نشد. بر اساس 
پروانه های ساختمانی صادر شده، اوایل دهه ۹۰ سالیانه حدود ۹۰۰ 
هزار واحد مســکونی در کشور تولید می شد که در ادامه روند نزولی 

به خود گرفته است.
ســال ۱۳۹۸ برای ۳۶۰ هزار  واحد  مسکونی پروانه صادر شد. سال 
۱۳۹۹ این عدد به ۴۶۰ هزار واحد رســید و سال ۱۴۰۰ تعداد ۵۲۰ 

هزار واحد پروانه صادر شد. از 
جمله دلایل رشد پروانه ها در 
و ۱۴۰۰  ســال های ۱۳۹۹ 
می تــوان به دو طــرح اقدام 
ملی و نهضت ملی مســکن 

اشاره کرد.
در سال های ۱۳۹۵ و ۱۳۹۶ 
ســهم مســکن از هزینــه 

خانوار ۴۴ درصد اعلام شد، در ســال ۱۳۹۷ به ۴۶.۸ درصد رسید 
و ســال ۱۳۹۸ برابر با ۴۹.۹ درصد بود. طبق بررســی های صورت 
گرفته و تحلیل داده های بدســت آمده از سامانه های ملکی تخمین 
زده می شــود که این عدد در سال های ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ نیز افزایش 
چشم گیری داشته به گونه ای که در حال حاضر گفته می شود بیش 

از ۵۰ درصد از هزینه خانوار خرج هزینه مسکن می شود.
تولید مسکن برای کاهش فشار تقاضا و عبور از این وضعیت، منابع 
می خواهد که به نظر می رسد سیستم بانکی نمی خواهد یا نمی تواند 

نقش مهمی در این زمینه ایفا کند.
مجتبی یوســفی ـ عضو کمیسیون عمران مجلس می گوید: باوجود 
اقدامات خوب دولت کنونی و تصویب »قانون جهش تولید مسکن« 
توســط مجلس فعلی اما باید گلایه را بگویم؛ با شعار مشکل مسکن 
مردم حل نخواهد شد چراکه سیستم بانکی تسهیلات لازم برای این 
امر را پرداخت نمی کند در حالی مجلس تصویب کرده ســالانه ۲۰ 
درصد تســهیلات بانکی به حوزه مسکن اختصاص پیدا کند اما این 

اتفاق نیفتاده است.
در حال حاضر عمده چشــم ها به پروژه نهضت ملی مسکن دوخته 
شــده است. طبق آخرین آماری که توســط وزارت راه و شهرسازی 
ارایه شده تا مهرماه ۱۴۰۱ برای یک میلیون و ۵۲۵ هزار واحد پروژه 
نهضت ملی مســکن تامین زمین شده، ۴۳۰ هزار واحد به مرحله ی 
گودبرداری و فونداســیون رســیده اســت. تعداد ۶۴۲ هزار و ۶۹۹ 
متقاضی برای این طرح افتتاح حســاب و ۳۳۳ هزار نفر ۴۰ میلیون 

تومان اولیه را واریز کرده اند.
بر اساس تحقیقی که سال ۱۳۹۵ ارایه شد بخش مسکن دارای رابطه 
پیشــین با ۷۸ بخش اقتصاد و رابطه پسین با ۵۶ بخش اقتصادی با 
ضریب انتشــار ۱.۲ است. یعنی به ازای هر یک اشتغال ۱.۲ اشتغال 
غیرمستقیم ایجاد شــده است. همچنین سهم مسکن و ساختمان 
در اشــتغال مستقیم کشــور حدود ۱۲ درصد و تعداد شاغلان این 
بخش نیز ۳.۱ میلیون نفر هستند. با توجه به پیشران بودن صنعت 
ساختمان در اقتصاد کشور، رونق ساخت و ساز می تواند بسیاری از 

بخش های صنعتی و خدماتی را به حرکت درآورد.
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۵۰۰۰ نفر در خطر سقوط به درّه بیکاریگزارش اختصاصی صبح امروز از وضعیت معادن ده غیبی مشهد؛

بدون تردید بخش معادن ایران 
از مزیت  و ظرفیت های بالقوه 
تامین  توجهی همچون  قابل 
نیازهای صنایع داخلی، قابلیت 
ارزآوری و کمــک بــه توســعه 
صادرات غیر نفتی در کنار ایجاد 
غیرمستقیم  و  مستقیم  اشتغال 
گسترده برخوردار است؛ بنابراین 
ســهم تعیین کننده ای در رشد 
اقتصادی کشور داشته و همانطور 
که در برنامه ششم توسعه نیز تاکید شده، این 
بخش یکی از پیشران های اصلی رشد اقتصادی 

کشور است.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« در حاشــیه 
مشهد، روستاهای ده غیبی و تپه سلام سال ها 
اســت که محل استقرار ۸ معدن سنگ و ۷۰ 
کارخانه سنگبری هســتند که اشتغال مورد 
نیاز آن منطقه را تامیــن کرده و علاوه بر آن 
زمینه توسعه روستاها را نیز فراهم کرده اند. اما 
چالش های توسعه مشهد اینک گریبان گیر این 
معادن در همجواری مشهد شده، چراکه پس 
از سال ها فعالیت معدنی در این مناطق حکم 
به عدم تمدید پروانه بهره برداری آنها داده شده 

است.
در این میان اگر از آیتم های اقتصادی اثرگذاری 
همچون کارآفرینی، تولید، صــادرات و... نیز 
بگذریــم، آنچه که بیش از هــر چیز دیگری 
به چشــم می آید بحث برهم خوردن چرخه 
اشــتغال مســتقیم چند صد نفره و اشتغال 
غیرمستقیم چندهزار نفره ای است که بیکاری 
را در پی دارد. به عبارت واضح تر در شــرایط 
جنــگ اقتصادی فعلی تعطیلــی این معادن 
می توانــد ارتزاق چند هزار خانــواده که غالبا 

حاشیه نشین هستند را با چالش مواجه کند!
آنچه که در بازدید میدانی از این معادن صورت 

پذیرفت این بود که تعطیلی این معادن موجب 
نگرانی ســاکنین مناطق تپه سلام و ده غیبی 
شده اســت، چراکه به گفته آنها بخش زیادی 
از فرصت های شغلی و همچنین رونق منطقه 
در گرو فعالیت این معادن اســت و با تعطیلی 
آنها باز هم به مانند سال های پیش از استقرار 

معادن، ناامنی دامن منطقه را خواهد گرفت.
 ارتزاق40 خانواده از این طریق معادن

برای شــروع پیگیری ها به سراغ یکی از بهره 
برداران این منطقه که معدن ســنگ گرانیت 
او در طرف مقابل جاده و با فاصله بســیاری از 

روستای ده غیبی است، رفتیم.
امین فاضلی با اشــاره به اینکه سابقه فعالیت 
۱۵۰ ســاله خانوادگی در این حوزه داشته اند 
و تنها برای اســتقرار و فعالیت این معدن بالغ 

بر۵۰ میلیارد تومان سرمایه گذاری انجام داده 
است تا اشتغالزایی کند مطرح می کند: در این 
معدن حدودا ۴۰ پرسنل و نیروی مستقیم کار 
داریم. اما این بدان معناســت که ۴۰ خانواده 
از این طریــق ارتزاق می کنند. در کنار آن ۱۰ 
راننــده کار حمل را انجام داده و همچنین ۱۵ 
کارخانه سنگبری، مستقیما از سنگ این معدن 
استفاده می کنند. بنابراین اشتغال غیرمستقیم 
معادن در این مناطق بیش از چیزی است که 

به نظر می رسد.
صدمه جدی عدم تمدید پروانه این 

معادن به اقتصاد استان
وی بــا تاکید بر اینکه »عدم تمدید پروانه این 
معادن قطعا به اقتصاد اســتان صدمه می زند« 
ادامه می دهــد: جدا از بحث های اقتصادی که 
خود نیز مسئله بسیار حائز اهمیتی است، در 
حال حاضر که معادن فعال هستند نرخ جرایم 
در منطقه ده غیبی و تپه  سلام به نسبت پیش 
از آن، کاهش چشمگیری داشته و تعطیلی این 
معادن، این منطقه را به مرکز فســاد، قاچاق، 
آدم ربایی و... تبدیل می کند. چراکه بدون تردید 
شغل، باعث ایجاد امنیت شده و زمانی که رفاه 
نسبی اقتصادی شکل بگیرد، کسی از درد نان 

شب مجبور نمی شود تن به کار خلاف دهد!

فاضلی با اشاره به چالش های فعلی عدم تمدید 
پروانه معادن ســنگ گرانیت این منطقه بیان 
می کند: در این محدوده ۷ معدن وجود دارد که 
تقریبا پروانه بهره برداری همه آن ها رو به اتمام 
اســت. چراکه محیط زیست معتقد است این 
معادن در این مکان برای مشهد آلاینگی ایجاد 
کرده و مشکلات زیست محیطی را در پی دارد. 
در حالیکه نحوه استخراج به صورت سیم برشی 
تر اســت. به علاوه اینکه در عمق ۵۰ تا ۱۰۰ 

متری قرار دارند. همچنین مسکن و شهرسازی 
معتقد است با حضور معادن بافت روستا صدمه 
می بیند، این درحالی اســت که روستا ساخت 
و ســاز غیرمجاز دارد و بدون استعلام گرفتن، 
پیشروی و به محدوده معادن تجاوز کرده است.
آیا با تعطیلی معادن ما مشکل آلایندگی 

مشهد حل خواهد شد؟
وی مطــرح می کنــد: در ایــن منطقه قریب 
به ۸۰ کارخانه ســنگبری بــا ظرفیت ۳ برابر 
تولید خود مشــغول به کار هستند و هر واحد 
ســنگبری حداقل ۴ دستگاه قله بر دارد. یعنی 
عملا با ظرفیت ۴۰۰ کارخانه سنگبری فعالیت 
می کنند که علاوه بر تامین نیاز داخل استان و 

کشور، صادرات نیز دارند.
ایــن بهره بــردار بــا تاکید بر اینکــه »ما در 

هم جواری مشــهد منابع حائز اهمیتی داریم، 
اما اگر فعالیت این معادن تمدید نشود، مجبور 
می شویم با چند برابر قیمت از دیگر استان ها 
خریــداری و کرایه حمل مضاعف نیز پرداخت 
کنیم« تصریح می کند: بــدون تردید با ادامه 
فعالیت معادن می توانیم اشــتغال مستقیم و 
غیرمســتقیم۱۰هزار نفری نیز ایجاد کنیم و 
در کنار آن زیباســازی شــهری را هم داشته 
باشیم. چراکه مقرر شد لاشه های تولیدی که 

در اختیار وزارت صمت و حدود ۳ میلیون تن 
است در اختیار سازمان همیاری قرار داده شود.

وی در پایان بنــدی صحبت های خود با طرح 
چند پرســش تاکید می کند: آیــا با تعطیلی 
معادن ما مشکل آلایندگی مشهد حل خواهد 
شــد؟ آب و هوای مشهد ســالم می شود؟ زیر 
ساخت های شهری مکانیزم سوخت حامل های 
انرژی و خیلی چیزهای دیگر است که مشکل 

ایجاد کرده نه معادن!
دلایل اهمیت زیست محیطی ارتفاعات جنوبی

مســئول حوزه معــادن در اداره کل حفاظت 
محیط زیســت خراســان رضوی در خصوص 
دلایل زیست محیطی مخافت با تمدید پروانه 
بهره برداری معادن گرانیت این منطقه می گوید: 
در گام اول بایــد اشــاره داشــته باشــیم که 
محدوده معادن سنگ در حریم شهر و کمربند 
سبز مشــهد در تداخل با پهنه تفرجگاهی و 
ســکونت گاهی می باشــند. هچنین ارتفاعات 
جنوب دارای حساسیت های اکولوژیکی ویژه ای 
هستند و این بلندی ها به لحاظ زیست محیطی 

به چند دلیل دارای اهمیت هستند.
علی فرجیان مشهدی با اشاره به ۴ دلیل اهمیت 
زیســت محیطی این ارتفاعات مطرح می کند: 
نخست می توان به نقش بسیار جدی به  عنوان 
یکی از حیاتی ترین عرصه های اکولوژیک شهر 
مشــهد، در کنترل آثار مخرب ناشی از توسعه 
شهر مشهد اشــاره کرد. همچنین جریان باد 
شــبانه از این ارتفاعات به شهر، موجب انتقال 
و خروج هوای آلوده از شــهر شده و به تصفیه 

طبیعی هوا کمک جدی می نماید.
وی می افزاید: تغذیه آبخوان دشــت مشــهد، 
به واســطه فرم کاسه ای شکل زمین، از طریق 
جذب بــارش در ارتفاعات و تولیــد رواناب ها 
صورت می گیــرد. بنابرایــن، هرگونه مداخله 
در بســتر یا ساخت و ســاز به  طور مستقیم یا 

 فاضلی: 
ما در هم جواری مشهد منابع حائز اهمیتی داریم، اما اگر فعالیت این معادن تمدید نشود، 

مجبور می شویم همین سنگ را با چند برابر قیمت از دیگر استان ها خریداری و کرایه 
حمل مضاعف نیز پرداخت کنیم. همچنین بدون تردید با ادامه فعالیت معادن می توانیم 

اشتغال مستقیم و غیرمستقیم10هزار نفری نیز ایجاد کنیم و در کنار آن زیباسازی شهری 
دنرا نیز داشته باشیم.
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 فرجیان مشهدی: عدم مدیریت پسماندها شامل باطله های معدنی، 

عدم رعایت تعداد مجاز پیشکار فعال، ایجاد گرد و غبار و عدم 
اتخاذ تدابیر لازم برای مدیریت آن، عدم ایجاد فضای سبز به میزان 

10 درصد محدوده معدن و همچنین احیاء و بازسازی پیشکارهای 
متروک و غیرفعال از جمله ضوابطی است که توسط معدن داران به 

انجام نرسیده است.
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غیرمستقیم منجر به تغییر چرخه طبیعی آب 
در حوزه آبریز مشهد می گردد. همچنین نقش 
هویتی و ارزشمند ارتفاعات جنوب مشهد، در 
منظر ذهنی و عینی شهروندان و زائران )دید از 
شهر به ارتفاعات و دید به شهر از ارتفاعات( به 
واسطه اختلاف ارتفاعی این پهنه با تراز ارتفاعی 
عمومی شــهر ) به صورت حدودی و میانگین 

۱۰۵۰ متر( ، نیز قابل  توجه است.
این کارشناس محیط زیست طبیعی با اشاره 
به اینکه »همچنین بهره برداران معادن ضوابط 
زیســت محیطی فعالیت های معدنی را مکررا 
نقض می نمایند، لذا صلاحیت فعالیت ندارند 
و بایــد در مــورد آنها اعمال مــاده ۲۰ قانون 
معادن صورت می گرفت« تصریح می کند: عدم 
مدیریت پسماندها شــامل باطله های معدنی، 
عدم رعایت تعداد مجاز پیشــکار فعال، ایجاد 
گــرد و غبار و عــدم اتخاذ تدابیــر لازم برای 
مدیریت آن، عدم ایجاد فضای ســبز به میزان 
۱۰ درصد محــدوده معدن و همچنین احیاء 
و بازسازی پیشــکارهای متروک و غیرفعال از 
جمله ضوابطی است که توسط بهره برداران به 

انجام نرسیده است.
وی عنوان می کند: در طرح جامع شهر مشهد، 
این محدوده به عنوان کمربند ســبز جنوبی با 
رویکرد کامل حفاظت معرفی شــده که اکنون 
تحت الشــعاع فعالیت های معدنی قرار گرفته 

است. 
مســئول حوزه معــادن در اداره کل حفاظت 
محیط زیســت خراسان رضوی ادامه می دهد: 
کمربند ســبز به عنوان اولین و آخرین راهکار 
برای نجات ارتفاعات جنوب شــهر مشهد در 
کمتر از ۳۰ درصد مســاحت پیش بینی شده 
اجرایی گردیده و آنچه مســلم است، ممانعت 
فضایی سایر برنامه های اجرایی منطقه از جمله 
فعالیت هــای معدنی یکی از دلایل عمده عدم 
تحقق کامل پروژه کمربند سبز حفاظتی مشهد 

است.
فرجیان مشهدی با اشــاره به اینکه »باید در 
اقتصاد مبتنی بر گردشــگری مذهبی شــهر 
مقدس مشــهدالرضا )ع( ، صرفاً از پتانســیل 
طبیعــی ارتفاعات جنــوب اســتفاده کرد« 
می گوید: هدایت سرمایه گذاری در این مناطق 
به سمت استفاده از فرصت  گردشگری طبیعی 
با توجه به محیط زیســت و حفظ این ذخیره 

طبیعی برای نسل های بعد گام برداشت.
وی با تاکید بر اینکه »سنگ ساختمانی ماده 
ابراز می کند:  نیســت«  اســتراتژیک  معدنی 
سنگ ســاختمانی در مناطق کمتر برخوردار 
استان مانند تایباد، بجســتان و گناباد نیز به 
وفور موجود بوده و عدم تمدید معادن ســنگ 
ارتفاعات جنوب مشهد و هدایت سرمایه گذاری 
به معادن سنگ مناطق کمتر برخوردار استان، 

به توســعه متوازن اســتان و رونق اقتصادی 
مناطق مزبور کمک می نماید.

این کارشناس محیط زیست تاکید می کند: با 
امعان نظر به آنکه عمده تمرکز معادن استان در 
شهرستان های پرجمعیت استان و به خصوص 
در شهرستان مشهد می باشد و از طرفی فعالیت 
معادن به هر حال باعث ایجاد عوارض و تبعات 
زیســت محیطی از جمله ایجــاد گردوغبار و 
تشدید عملکرد کانون های گرد وغبار می شود، 
در این شــرایط باید تدابیر لازم برای کاهش 
فشار اکولوژیک بر زیســتمندان شهر مشهد 

مقدس اتخاذ گردد.
وی در پایان بندی صحبت های خود در پاسخ 
به این پرسش که »اگر مجوز بهره برداری این 
معادن تمدید گردد، رویکرد اداره کل حفاظت 
محیط زیســت خراســان رضوی چه خواهد 
بود؟« می گوید: بدون تردید بر تشدید ضوابط 

زیست محیطی تاکید خواهیم داشت.
آیتم های اقتصادی اثرگذار در لزوم 

فعالیت معادن سنگ گرانیت
در خصوص بررسی شــرایط زیست محیطی 
مطرح شــده و آیتم های اقتصادی اثرگذار این 
معادن در اقتصاد اســتان به سراغ نائب رئیس 
خانه معدن اســتان خراســان رضوی رفتیم. 
دکتر آریوبرزن مافی در خصوص شاخص های 
اقتصادی حائز اهمیت فعالیت این معادن بیان 
می کند: با توجه به اینکه معادن جنوب مشهد 
به طور مســتقیم برای ۱۵۲۰ نفر در معادن و 
نیز ۷۰ ســنگ بری اشتغال مولد ایجاد نموده 
است، درشروع به بعد اقتصادی آن می پردازیم. 
مجموع مبلغ حقــوق پرداختی ســالیانه به 
کارگران این معادن بالغ بر ۱۳۲ میلیارد تومان 
است. همچنین طبق بررسی ها گردش مالی 
سالانه حاصل از فروش محصولات استخراجی 

این معــادن نیز بیــش از۲۰ میلیــون دلار 
می باشــدکه البته با در نظر گرفتن فاصله زیاد 
مشهد تا بنادر، صادرات سنگ گرانیت به اروپا 
صرفه اقتصادی ندارد، اما در عین حال حدود 
۱ میلیون دلار در ســال، از این محصولات به 

کشورهای حوزه CIS صادر می گردد.
وی با تاکید بر این نکته که » سنگ استخراجی 

از ایــن معادن جــزو ارزانترین منابع ســنگ 
ساختمانی مشهد و ایران است« مطرح می کند: 
در صورت جلوگیری از تولید ســنگ گرانیت 
در همجواری مشــهد، نزدیکترین معادنی که 
می تواند جایگزین تقاضای بازار مشــهد باشد 
در فاصله حداقل ۳۵۰ کیلومتری واقع اســت 
که بدون تردید، تردد در این فاصله نیز موجب 
اثرات منفی زیســت محیطی مثــل دودزائی 

خودروهای سنگین، ترافیک جاده ای در مبادی 
ورودی و استهلاک افزوده محیط زیستی ناشی 
از مصرف ســیالات و نگهداری ناوگان حمل و 

نقلی می گردد.
عضو هیئت رئیســه کمیســیون معدن اتاق 
بازرگانی اســتان خراســان رضوی با اشاره به 
ارزش تولیــدی باطلــه این ســنگ ها عنوان 

می کند: حتی باطله های ســنگ های گرانیت 
استخراجی از این معادن، به جدول و کوبیک 
تبدیل می شــوند. در حــال حاضر عمر مفید 
جداول شهری ۷ سال است که هر دوسال نیز 
باید رنگ آمیزی گردد. اما در مقابل عمر مفید 
باطله های گرانیتی که می توان برای زیباسازی 
شهری و جداول استفاده شود، بالغ بر ۳۰ است 
نیاز به رنگ آمیزی هم نداشته و بکارگیری از 

آنها تاثیر به ســزائی در هزینه های شهرسازی 
می گذارد.

مافی با تاکید بر اینکه »خانه معدن همواره در 
کنار این معادن بوده و خواهد بود چراکه مسئله 
زیســت محیطی قابل توجهی در فعالیت این 
معادن نمی باشد« تاکید می کند: جهت بررسی 
میزان آلایندگی هوای شهری، کار مطالعاتی در 

خانه معدن و نظام مهندسی به انجام رسیده و 
نتایج، حاکی از آن است که در شهرستان غالبا 
وزش باد از غرب به شرق بوده. یعنی وزش باد 
از شهر به ســمت معادن است نه از معادن به 
سمت شــهر. ضمن اینکه برشکاری سنگ در 
این معادن به روش تر بوده که عملا این روش 
ضمن کمک به افزایش عمر مته های الماسه و 
جلوگیری از ورود ضایعات حاصل از فرسایش 
مته به محیط زیست از بروز گرد و غبار در زمان 

برشکاری نیز جلوگیری می نماید.
وی می افزاید: بد نیســت بــه این موضوع نیز 
اشــاره کنیم کــه در بازدید کارشناســان و 
مسئولین محیط زیست و خانه معدن از معادن 
مشــابه در چندین کشور پیشرفته، روش های 
موجود استخراج معادن ده غیبی کاملا منطبق 
بــر اســتاندارهای جهانی و هم تراز با ســایر 
کشورهایی است که پرچمدار استخراج معادن 
می باشند. در آن کشورها حتی استخراج سنگ 
با تکنولوژی مشــابه ایران کامــلا در نزدیکی 

شهرها به انجام می رسید.
استراتژیک بسته به موقعیت تعریف می شود!

نائب رئیس خانه معدن استان خراسان رضوی 
با اشاره به اینکه »امکانپذیر نیست ۷۰ کارخانه 
مشــغول به تامین نیاز مبرم یک محصول را 
تعطیــل نمود، اما صنایع مشــابه را به عنوان 
جایگزین ارائه نکرد« می گوید: در پاسخ به این 
بهانه که ســنگ ساختمانی، جزو مواد معدنی 
اســتراتژیک نیســت باید تاکید کنم که ماده 
معدنی اســتراتژیک را باید بسته به موقعیت 
مکانی آن تعریف نمائیم. چراکه شاید در شهری 
که نوسازی و گسترش مسکن جزو دستور کار 
اساسی دولت باشد حتی شن و ماسه هم ماده 
اولیه استراتژیک محسوب گردد. ولیکن ممکن 
است در همان شهر یا منطقه که کارخانجات 
مبــدل برای صنایعی چون مس و فولاد وجود 
ندارد این مواد اولیه مهم جزو منابع استراتژیک 

محلی محسوب نگردد.
وی می افزایــد: تامیــن این جنس ســنگ از 
شهرســتان های دیگر اســتان مثــل تایباد و 
بجستان مشــکلاتی را در پی خواهد داشت. 
چراکــه از نظرکارشناســی انــواع ســنگ و 
کاربردهــای آن ها با یکدیگر متفاوت اســت. 
بطور مثال مرمریت صورتی رنگ بجســتان نه 
به لحاظ قیمت و نه مرغوبیت و جنس سنگ، 
به هیچ وجه جایگزین مناســبی برای گرانیت 
نبوده و نخواهد بود. بنابراین نظرات کارشناسان 
محیط زیســتی و متولیان بایستی در زمینه 
تبحر و فعالیت و مســتند به براهین مستدل 
باشد به طور مثال شاید از نظر یک بهره بردار 
در مباحث محیط زیستی، به جای حمایت و 
حفاظت از یوز پلنگ ایرانی می توان گربه سان 
دیگری مثل گربه خانگی شــهری را یافت و از 

,,
 فلاحی: فعالیت معادن باعث رونق اقتصادی منطقه برای کسبه محل، 

ارزش افزوده زمین های روستا، و همچنین توسعه و رشد جمعیت 
روستا شده است. اما بدون تردید اگر قرار به تمدید پروانه باشد باید 

خواسته به حق روستائیان محقق شود، بنابراین  بهتر است که مسیر 
کمربندی جهت تردد خودروهای معادن احداث شود

مافی: 
در خصوص استناد به فرمایشات مقای عظمای ولایت که ارتفاعات جنوبی 
مشهد نبایستی تغییر کند، میتوان به این نکته اشاره نمود که این فرمایش 
رهبری به ساخت و سازهای فاقد مجوز و بهره برداری نادرست از منابع طبیعی 
اشاره داشته است و نه تولید و اشتغال! دن

/ مع
صاد 

اقت
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آن حفاظت نمود. گربه سان گربه سان است ...! 
آریوبــرزن مافی در خصوص مســئله کمربند 
سبز مشهد که تحت شعاع فعالیت های معادن 
است، عنوان می کند: سال هاست طرح کمربند 
ســبز در منطقه مطرح بوده و تا کنون در این 
راستا در بخش غربی هیچ درختی کاشت نشده 
اســت، چرا که منطقه ده غیبی کوهستانی و 
دربردارنده مناطق سنگی و گرانیتی است. این 
یعنی جایی برای کاشت و رشد درخت وجود 
ندارد! حال آنکه معادنی که اســتخراج آنها به 
اتمام رســیده و جای ســنگ ها را با خاک پر 
نموده اند. محل مناســبی برای کاشت پوشش 
گیاهی گردیده بطور مثال در معدن هاشمی و 
معادن همجوار با آن، هم اکنون ۱۶۰۰ درخت 
مثمر کاشــته شــده که این به معنی شروع و 
ایجاد کمربند ســبز شهری است. ضمن اینکه 
قوانین خانه معدن تمامی فعالین این عرصه را 
تکلیف به ایجاد فضای سبز نموده فارغ از اینکه 
معدن، خانه بهره بردار است و خود او در زمینه 
زیباســازی و بهینه سازی محیطی محل کار و 

زندگی خود همت می گمارد.
رعایت الزامات زیست محیطی توسط 

بهره برداران
عضو هیئت رئیســه کمیســیون معدن اتاق 
بازرگانی استان خراســان رضوی در خصوص 
رعایت الزامات زیســت محیطی توســط بهره 
برداران بیــان می کند: با توجه به اینکه منافع 
بهره بردار و نرخ بازگشــت سرمایه وابسته به 
تعداد پیشــکارهای موجــود و بهره برداری و 
دائر نمودن صحیح آنها می باشد. تاکنون هیچ 

کوتاهی در این زمینه نبوده است.
وی ادامــه می دهــد: همچنیــن در خصوص 
مدیریت پســماند طرحی وجــود دارد که بر 
اســاس آن جمع آوری ۳۵ هــزار تنی یکی از 
معادن به اجرا درآمد ولی متاســفانه مشتری 
اصلــی تولیدات حاصل از به آوری پســماندها 
خود شهرداری اســت که در این زمینه نیز با 
توجه بــه اینکه دوائر تولیدی جدول بتونی در 
تملک شهرداری می باشد، هیچ گونه تمایلی به 
استفاده از محصولات جدولی و کوبیکی سنگی 
نشــان نداده اند. امیدواریم حمایت و دستورات 
استاندار محترم بتواند این مسئله را رفع نماید. 
مافی با اشــاره به ۱۲درصــد از حقوق دولتی 
پرداخت شده توســط بهره برداران می گوید: 
معادن هرساله درصدی از حجم فعالیت خود 
را تحت عنوان حقوق دولتی به دولت پرداخت 
می نماینــد، که ۱۲ درصــد آن جهت احیای 
وضعیت ســابق به حساب منابع طبیعی واریز 
میگــردد این مبلغ دقیقا در قبال ایجاد فضای 
مناسب جهت گونه های مطلوب گیاهی از بهره 
بردار اخذ می گردد. بنابراین متولیان امر باید در 
این خصوص همت نمایند. همچنین عملیات 

بهره بــرداری از معادن کوچکترین لطمه ای به 
آب سد و منابع آبی زیر سطحی وارد نمی کند.

وی با اشاره به اینکه »زباله های دفع شده مشهد 
در کمپوست زیبائی منطقه را به چالش کشیده 
اســت« ابراز می کند: در حال حاضر چند کوه 
از باطله ها و زباله های مشهد توسط شهرداری 
محترم در منطقه ایجــاد گردیده که نه فقط 
جلوه ای نازیبــا دارد، بلکه باعث آلودگی هوای 
و بوی نامطبوع در ورودی شهر مقدس مشهد 

نیز شده است.
نائب رئیس خانه معدن استان خراسان رضوی 
در پایان بندی صحبت های خود تاکید می کند: 

در خصوص استناد به فرمایشات مقای عظمای 
ولایت که ارتفاعات جنوبی مشــهد نبایستی 
تغییر کند. میتوان فقط به این نکته اشاره نمود 
که هرچند با توجه به گســتره منطقه معدنی 
در کوه های این منطقه، با بیشــترین سرعت 
برداشت هم صدها سال طول خواهد کشید تا 
بخش کوچکی از معادن کوه ها استخراج گردد، 

اما این فرمایش رهبری به ســاخت و سازهای 
فاقد مجــوز و بهره برداری نادرســت از منابع 
طبیعی اشاره داشته است و نه تولید و اشتغال!

گسترش و ترقی روستا
پس از آن مجددا ســری به روستای ده غیبی 
زدیم. حســینی نایب رئیس شورای اسلامی 
روســتای ده غیبی نیز در خصوص تغییر در 
جمعیت و امنیت روستا از زمان فعالیت معادن 
می گوید: در طی ۲۰ ســالی که معادن شروع 
به کار کرده اند شــاهد گسترش و رشد و ترقی 

روستا بوده ایم.
باید خواسته به حق روستائیان محقق شود 

همچنین دهیار روســتای ده غیبی با اشــاره 
به اینکــه » همانگونه که وجود این معادن در 
حاشیه روســتا معایبی داشته محاسناتی هم 
داشته است« بیان می کند: فعالیت معادن باعث 
رونق اقتصادی منطقه برای کسبه محل، ارزش 
افزوده زمین های روستا، توسعه و رشد جمعیت 

روستا شده است.

غلامحســن فلاحی می گوید: بدون تردید اگر 
قرار به تمدید پروانه باشد باید خواسته به حق 
روستائیان محقق شــود. بنابراین  بهتر است 
که مســیر کمربندی جهت تردد خودروهای 
معادن احداث شود و فاصله قانونی لازم تا محل 

مسکونی را هم رعایت کنند.
کارگران معادن بومی هستند

همچنین یک عضو شــورای اســلامی روستا 
ده  غیبی نیز با تاکید بر اینکه »بیشترین کارگران 
به کار گرفته شده در معادن، از اهالی روستا و 
بومی هستند« می گوید: یکی از مشکلات این 
معادن برای منطقه، تردد ماشین آلات سنگین 

حمل سنگ است که در کنار ایجاد سروصدا و 
گردوخاک، معضلاتی را نیز ایجاد کرده اســت 
و به طور نمونه تردد خودروها از مســیری که 
در حاشــیه آن چند مدرسه وجود دارد، باعث 

نارضایتی ساکنین شده است.
حسن رحیم پور می افزاید: هرچند در کنار آن 
اقدامات مثبتی مثل ساخت و مسجد و ورزشگاه 

نیز توسط بهره برداران به انجام رسیده است. 
تعطیلی معادن منجر به تعدیل نیروی 

کارخانه جات خواهد شد
در ادامه روال تهیه ایــن گزارش در خصوص 
گلایه های مطروحه مسئولین روستا، به سراغ 
دوتن دیگــر از بهره برداران رفتیم. مســئول 
معدن پارسیان در محدوده روستای ده غیبی، 
در خصوص ۳ معدنی که در همجواری روستای 
ده غیبی فعالیت دارند، ابراز می کند: در مجموع 
۳ معدن مستقر در این محدوده، ۳۰۰ نیروی 
کار مستقیم در حال اشتغال هستند که بخش 
عمده آن هــا را افراد محلی و بومی تشــکیل 
می دهند. همچنین در کارخانه جات سنگ بری 
این محدوده نیز بالغ بر ۱۰هزار نفر مشغول به 
کار هستند که عملا جزو اشتغال غیرمستقیم 
این معادن محسوب می گردد. چراکه تعطیلی 
معــادن به مــرور منجــر به تعدیــل نیروی 

کارخانه جات نیز خواهد شد.
کاظم امیری با اشاره به اینکه »عمده تولیدات 
ایــن کارخانه هــای ســنگبری صــادرات به 
کشورهای آسیای میانه و خلیج فارس است« 
مطرح می کند: تمام ســنگ گرانیت حاصل از 
اســتخراج معادن این منطقه به ۱۵۰کارخانه 
در جاده فریمان ارسال می شود که چیزی در 
حدود ۸۰ درصد تولیدات آنها در قالب صادرات 
باعث ارزآوری چشمگیری برای کشور می شود.

وی با اشــاره به نارضایتی ها در خصوص مسیر 
ترد خودروهای حمل ســنگ در روستای ده 
غیبی بیــان می کند: ما خودمــان پیش قدم 
شدیم که مسیر تردد خودروها را از روستا جدا 
کنیم. چراکه به هر حال خطراتی را در پی دارد. 
اما با توجه به اینکه مدت کمی در حدود کمتر 
از یک ســال از پروانه های برداشت باقی مانده 
اســت، توجیح اقتصادی برای انجام این کار را 
نداریم و اگر پروانه فعالیت معادن تمدید شود، 
تفاهم نامه ای با روستا، شورا و دهیاری امضا و 
توافقی را در این زمینه صورت خواهیم داد و با 
مسیرهایی که به ما اعلام شود، مسیر تردد را از 

روستا جدا می کنیم.
مســئول معدن پارســیان با تاکیــد بر اینکه 
»ســنگ معادن مروارید در دنیا شناخته شده 
اســت« تصریح می کند: مشــابه کیفیت این 
ســنگ گرانیت را فقط در ترکیه و چین داریم 
که معادن چین نیز به علت اورانیوم زیاد موجود 
در سنگ، فعلا تعطیل و سنگ های ما جایگزین 
آن شده است. چراکه به لحاظ کیفیتی سنگ 
بســبار مرغوبی اســت و در متریالــی که در 
پارک های سطح مشــهد مثل رودپارک دیده 
می شود، از همین منابع به کار برده شده است.

امیری تاکید می کنــد: معادن ده غیبی بالغ بر 
بیست سال است که فعالیت دارند و عمر طرح 
کمربند سبز تنها سه الی چهار سال است. در 

,,
هاشمی: معدن زمین یا ساختمان نیست که قابل انتقال باشد و 
سالیان سال روی آن کار شده است تا به این مرغوبیت برسد. 

سنگ گرانیت مروارید مشهد سنگی است که به جز صادرات در 
داخل کشور، به سنگ مستضعفین معروف است چرا که سنگی با 

این قیمت، مقاومت و کیفیت در کشور وجود ندارد.

 امیری: 
ما پیش قدم شدیم که مسیر تردد خودروهای حمل سنگ را از روستا جدا کنیم. 
اما با توجه به اینکه مدت کمی در حدود کمتر از یک سال از پروانه های برداشت 

باقی مانده است، توجیح اقتصادی برای انجام این کار را نداریم، بنابراین اگر پروانه 
دنفعالیت معادن تمدید شود،  مسیر تردد را از روستا جدا می کنیم.

/ مع
صاد 

اقت
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واقع باید قبل از اجرای نقشه ها و استارت کار 
این معادن را در طرح خود می دیدند.

سنگ گرانیت مراوید ؛ سنگ ساختمانی 
مستضعفین!

همچنیــن اولین بهــره بردار ایــن منطقه با 
۳۰ســال ســابقه حضور در نزدیکی ده غیبی 
نیز بیان می کند: ما از زمانیکه گرانیت ارزش 
چندانی نداشــت و تکنولوژی معدن به اندازه 
امروز نبود، فعالیت اســتخراجی خود را آغاز 

کردیم.
دانیال هاشمی با اشاره به اینکه »در طی روز 
حدود ۵۰ تریلی از ســنگ مروارید مشهد به 
کشورهای همسایه مثل روسیه ترکمنستان، 
تاجیکســتان و عــراق صادر شــده و باعث 
ارزآوری و قطعــا رونق اقتصــادی منطقه و 
کشور می شود« مطرح می کند: سنگ گرانیت 
مروارید مشهد سنگی است که به جز صادرات 
در داخل کشور، به سنگ مستضعفین معروف 
است چرا که سنگی با این قیمت، مقاومت و 

کیفیت در کشور وجود ندارد.
وی با اشــاره به اینکه »ضــرر تعطیلی معادن 
تنها شامل حال شاغلین این معادن نمی شود 
و بــدون تردید این زیان دامــان دولت را هم 
می گیرد« می افزاید: معدن زمین یا ساختمان 
نیست که قابل انتقال باشد و سالیان سال روی 
آن کار شده اســت تا به این مرغوبیت برسد. 
طبق استعلامی که می توانید از صمت بگیرید، 
به طور مثال اگر ۲۰۰ پروانه بهره برداری صادر 
شده باشد، تنها ۵۰ معدن فعال وجود دارد. آیا 
میتوان گفت معدنی که ۳۰ سال سابقه کاری 
دارد در جای دیگری کار کند و جایگزین شود. 

کوه را جابجا کنیم؟
هاشمی با اشاره به اینکه بهره برداران ماهیانه 
بالغ بــر ۱۰۰میلیون تومــان هزینه همیاری 
و آبادانی به روســتا پرداخــت می کنند تاکید 
می کند: در سالهای اخیر با هزینه بهره برداران 
دو مدرسه، دو مسجد، یک ورزشگاه و... ساخته 
شده و ما در کنار مزاحمتی که ممکن است به 
صورت جزئی برای روستائیان ایجاد کنیم، به 
دنبال افزایش سطح رفاه اجتماعی در منطقه 

نیز هستیم. 
این بهره بردار در خصوص کمربند ســبز هم 
این پرسش را مطرح می کند: سوال این است 
که آیا امکان پذیر نیست که اتوبان را کمی آن 
طرف تر احداث کرده و باعث بیکاری ۱۰ هزار 

نفر و صدمه به اقتصاد کشور نشوند؟
وی عنوان می کند: این موضوع مطرح شــده 
اســت که معادن چندین هکتار فضا اشــغال 
کرده اند، این در حالی است که کل فضایی که 
هر معدن برای تولید در اختیار گرفته است به 
۱۰ هزار متر مربع هم نمی برسد. چراکه معادن 
در سطح گســترش پیدا نکرده و در عمق کار 

می کنند.
هاشــمی در پایان بنــدی صحبت های خود با 
تاکید بر اینکه »ما مشــکلات زیــادی مانند 
دســتگاه و فرآوری داریم، اما با این مشکلات 
می جنگیم و در جنگ اقتصادی در کنار دولت 
هســتیم« تصریح می کند: مســئولین باید با 
ایــن دید به موضوع نگاه کنند که ما کوهخوار 
نیستیم، با زحمت فراوان به اقتصاد کشور فکر 
می کنیم، ســرمایه چندین میلیاردی و تلاش 

خود را در این زمینه ب کار گرفتیم.   
پیشنهاد سازمان نظام مهندسی معدن: 

تمدید پروانه بهره برداران 
در خصــوص این معادن در نهایت بر اســاس 
مصوبه شــورای معادن اســتان مقرر گردید 

سازمان نظام مهندســی معدن استان ضمن 
انجام یک کار کارشناسی درحوزه های مختلف 
از جملــه بررســی میزان آلایندگی زیســت 
محیطی فعالیت معادن گرانیت جنوب مشهد و 
تاثیر برداشت از این معادن بر اقتصاد شهری و 
در نهایت در خصوص فعالیت و یا عدم فعالیت 
این معادن نظر مشــورتی خود را به شورا ارائه 

نماید.
در این خصوص رئیس سازمان نظام مهندسی 
معدن خراسان رضوی اظهار می کند: کارگروه 
تخصصی فوق متشــکل از کارشناسان رسمی 
دادگســتری در حــوزه معدن و نیز اســاتید 
دانشگاه تشکیل و پس از حدود ۵۰۰ نفر ساعت 
کار تحقیقی صحرایی و دفتری گزارش مفصلی 
آماده و در بیســتمین جلسه شــورای معادن 

استان ارائه گردید. 
دکتر حبیب الله ترشــیزیان ادامــه می دهد: 
بر اســاس این گزارش با توجه به اینکه نحوه 
اســتخراج این معادن به صورت سیم برشی تر 
بوده و اساســا گرد و غباری تولید نمی کند و 
از طرفی جهت بادهای غالب در شــهر مشهد 

به صورتی اســت که گرد و غبــار تولیدی در 
اثر فعالیت معادن فوق به ســمت شهر مشهد 
نمی باشد. از طرفی عدم انحلال سنگ گرانیت 
در آب موجب عدم تاثیر فعالیت این معادن بر 
کیفیت آب های حوزه آبگیر در ســد طرق که 
یکی از منابع تامین کننده آب شــهر مشــهد 
است، می باشد، لذا تاثیرات تخریبی فعالیت این 

معادن بر محیط زیست مشهد ناچیز تشخیص 
داده شد.

وی می افزایــد: علاوه بر آن فعالیت این معادن 
کــه تامین کننده خوراک اصلــی بیش از ۷۰ 
کارخانه ســنگبری در مشهد می باشد، به طور 
مستقیم موجب اشتغال زایی۱۵۲۲ نفر گردیده 
اســت. همچنیــن بطور متوســط روزی یک 
میلیارد تومان بر اقتصاد شــهری تاثیر دارد و 
موجب ایجاد بازار صادراتی بویژه در کشورهای 
آسیای میانه و عراق گردیده است که با تعطیلی 
این معــادن تمام فرصت های اقتصادی فوق از 

بین می رود. 
رئیس سازمان نظام مهندسی معدن خراسان 
رضوی در پایان بندی صحبت های خود تصریح 

می کند: لذا پیشــنهاد سازمان نظام مهندسی 
معدن، تمدید پروانه بهره برداران این معدن با 
لحاظ کاهش مساحت ۸ معدن فعال گرانیت 
جنوب مشــهد مجموعا از حدود ۳۶ کیلومتر 
مربع به حــدود کمتــر از ۲ کیلومتر مربع و 
معدنکاری در عمق با در نظر گرفتن و رعایت 

کلیه ضوابط حفظ محیط زیست می باشد.

صمت به ما پاسخ نداد!
شایان ذکر اســت در طی تکمیل فرایند این 
گزارش که بالغ بریک هفته زمان برد، سوالات 
برای سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان 
رضوی ارســال شد و منتظر پاســخ از سوی 
امیررضا رجبی ریاســت محترم این ســازمان 
بودیم اما با چندین بار پیگیری باز هم پاسخی 

به دست ما نرسید.
البتــه درتاریخ ۳۰ تیرماه ســال جاری معاون 
معادن و صنایع معدنی صمت در بازدیدی که 
از این منطقه داشــت اشاره کرده بود جلسات 
کارشناسی زیادی پیرامون این موضوع برگزار 
و تاکید شــده است که بحث گسترش معادن 
سنگ در طول و عرض مطرح نیست و برداشت 

در عمق انجام می شود.
محمد توکلی بیان کــرد: بر طبق بحث های 
زیست محیطی، فعالیت این معادن نمی تواند 
مشــکلی ایجاد کند زیرا اداره حفاظت محیط 
زیســت الزاماتی دارد که به ما ابلاغ می کند و 

بهره بردار را نیز ملزم به رعایت آن می کنیم
وی همچنین با اشــاره به اینکــه »اداره راه و 
شهرســازی معتقد اســت که باید این معادن 
جمع شــوند، چرا که این نهــاد در یک طرح 
فرادستی در ســال ۹۳ مصوب کرده و معادن 
در حریم شهر مشــهد قرار گرفته اند« اضافه 
کرد: : براساس قانون اداره کل راه و شهرسازی، 
تمدید و صدور پروانه اکتشــاف در حریم شهر 
ممنوعیت دارد، به ایــن معنا که دیگر معدن 
جدیدی در حریم شهر ایجاد نشود که در این 
ســالها معدن جدیدی در حریم شــهر مشهد 
ایجاد نشــده است، معادن ســنگ فعلی هم 

مربوط به سالها قبل هستند.
توکلی اظهار داشت: در مجموع معادن انفال و 
جزء اموال عمومی هستند و اگر هم در حریم 
شهر باشند باید برای آنها چاره ای اندیشید، از 
ســوی دیگر کار معادن فقــط در عمق بوده و 
آســیب جدیدی به این منطقه وارد نمی کند، 
اما اشــتغالزایی فراوانی ایجاد کــرده و مزیت 
صادراتــی دارند، پس باید ایــن موضوع مورد 

توجه دستاندرکاران قرار گیرد.

و در پایان...
هرچند از بحث زیســت محیطــی نمی توان 
چشم پوشی کرد، اما با توجه به اینکه شرایط 
اقتصادی این روزها برای قشــر متوســط و 
علی الخصوص جامعه کارگری نامساعد است 
و بر اساس مستندات نائب رئیس خانه معدن 
اســتان با تعطیلی این معادن اشتغال ۱۵۲۰ 
نفر با چالش جدی مواجه می شود. همچنین 
گردش مالی ۲۰ میلیــون دلاری این چرخه 
از اقتصاد کشــور خــارج می شــود. بنابراین 
امیدواریم دولت مردان با توجه ویژه ای به این 

منطقه نگاه کنند. 

,,
 توکلی: براساس قانون اداره کل راه و شهرسازی، تمدید و صدور 

پروانه اکتشاف در حریم شهر ممنوعیت دارد، به این معنا که دیگر 
معدن جدیدی در حریم شهر ایجاد نشود که در این سالها معدن 

جدیدی در حریم شهر مشهد ایجاد نشده است، معادن سنگ 
فعلی هم مربوط به سالها قبل هستند.

 ترشیزیان: 
پیشنهاد سازمان نظام مهندسی معدن، تمدید پروانه بهره برداران این معدن با 
لحاظ کاهش مساحت 8 معدن فعال گرانیت جنوب مشهد مجموعا از حدود ۳6 
کیلومتر مربع به حدود کمتر از 2 کیلومتر مربع و معدنکاری در عمق با در نظر 
گرفتن و رعایت کلیه ضوابط حفظ محیط زیست می باشد. دن

/ مع
صاد 
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یک نویسنده و کارگردان تئاتر:

جشنواره تئاتر استان، بهترین انگیزه برای تولید است
مرجانه حسین زاده/ مهدی سیم ریز، 
نویسنده و کارگردان تئاتر مشهد گفت: 
جشنواره تئاتر استان، بهترین انگیزه برای 

تولید است. 
مهدی سیم ریز در گفتگو با خبرنگار ستاد 
خبری سی و دومین جشنواره تئاتر استان 
خراسان رضوی، جشنواره تئاتر استان را 
عرصــه رقابت تنگانــگ تولیدکنندگان 
آثار نمایشی دانســت و اضافه کرد: این 
جشنواره در ســالهای گذشته نوسانات 
زیادی داشــت. در این جشنواره از حیث 
محتوا گاهی با مجموعه ای از نمایش های 
غنی مواجه بودیم که برای داوران انتخاب 
اثر برتر را بســیار سخت می کرد و گاهی 
سطح کیفی جشــنواره در سطح محتوا 
رضایت بخش نبود و به تبع آن، ســال ِ 
خوبی را پشت سر نمی گذاشتیم چراکه 

اثار قابل دفاع نبودند.
 داور بخش پژوهش جشنواره تاتر استان 
با اشاره به بعد دیگر اهمیت جشنواره تئاتر 
استان گفت: نکته مهم دیگر در خصوص 
این رویداد، معرفــی آثار برگزیده ی این 
جشنواره، به جشنواره ی بین المللی تئاتر 
فجر اســت که اهمیت جشــنواره تئاتر 
استان را بیشتر می کند چراکه باید آثاری 
از استان به جشنواره فجر راه پیدا کنند 
که در خراســان رضوی به عنوان قطب 
دوم تئاتر کشور، نماینده استان ما باشند. 
لذا ایــن دو فاکتور مهم بایــد از هر دو 
حیث مد نظر برگزار کنندگان و شرکت 

کنندگان باشند.
نویســنده تئاتر »آش آشــتی کنان« با 
تشــریح نقاط ضعف جشنواره تئاتر فجر 
استان گفت: در جشنواره تئاتر استان، ما 
همواره در حوزه محتوا ضعف داشته ایم 
یک متن خوب نصــف راهِ تولید را رفته 
اســت اما سال هاســت که ما در حوزه 
رسیدن به متون خوب مشکل داریم. در 
سال های اخیر آثار بسیاری در حوزه های 
اجتماعی، دفاع مقدس و.. تولید شــدند 
که مربوط بــه معضلات اجتماعی بودند 
که متاسفانه متهم به سیاه نمایی شدند 

در صورتی که نیت نویســنده بررســی 
بنابراین خیلی  بوده  معضلات اجتماعی 
از این آثار خوب کنارگذاشــته شــده و 
دیده نشدند که این مسئله به دلیل فقر 

محتوای ما بوده است.
این نویســنده و کارگردان تئاتر با اشاره 
به یکی دیگر از نقاط ضعف جشــنواره 

تئاتر استان، اظهار کرد: محدودیت های 
ارتباط هم از دیگر نقاط ضعف ما است، 
جشنواره تئاتر استان هیچگاه نتوانست 
از تولیــد کنننده حمایت مالی مطلوبی 
داشته باشد. اگر یک اثر به مرحله بعد، 
یعنی جشــنواره فجر راه پیدا کند، این 
حمایــت مالی قابل دفاع اســت اما در 
مرحله اســتانی مبالغی کــه به گروه ها 
داده می شود، بسیار کم است ضمن آنکه 
با این حجم تولید اثر در استان خراسان 

رضوی، فقط دو اثر می توانند به فجرراه 
پیدا کنند.

وی افزود: یک نمایش ســاده در یکی از 
شهرستان ها حداقل چهل میلیون تومان 
اعتبار نیاز دارد، اما ورودی جشنواره تنها 
سه یا چهار میلیون تومان است و هزینه 
تولید یک اثر با ورودی اعطا شده توسط 

جشنواره همخوان نیســت لذا گروه به 
خاطــر محدودیت مالی نمی تواند تولید 

با کیفیتی داشته باشد.
مهدی ســیم ریز در خصوص نقاط قوت 
جشــنواره تاکید کرد: خود جشــنواره 
بهترین انگیزه برای تولید اســت. اینکه 
جشــنواره تئاتر استان، مســیر ورود به 
جشــنواره بین المللی فجر اســت، تئاتر 
استان را با افزایش راندمان مواجه می کند 
و آثاری که از این جشــنواره به فجر راه 

پیدا می کنند از نظــر کیفی همواره اثار 
بسیار خوبی بوده اند.

وی افــزود: دیگر نقطه قوت جشــنواره 
تئاتر اســتان این اســت کــه در تئاتر 
اســتان خراسان رضوی، همه هنرمندان 
به جشــنواره اعتقاد دارند و آثارشان را 
برای جشــنواره تولید می کنند و اجرای 

عموم، هدف دوم شــان اســت در تهران 
با آثار نمایشی بســیاری مواجه هستیم 
که با کیفیت خوب هم تولید می شــوند 
اما تولیدکننده ی اثــر، نمایش اش را به 
فجر نمی فرستد، اما در خراسان رضوی 
انگیزه  فراخوان های جشــنواره، همواره 
جدی برای تولید آثار بوده اند و جشنواره 
بین المللی فجر یک محرک جدی برای 
افزایــش راندمان آثار تولید شــده بوده 

است.

جشنواره تئاتر استان هیچگاه نتوانست از تولید کنننده حمایت مالی مطلوبی 
داشته باشد. اگر یک اثر به مرحله بعد، یعنی جشنواره فجر راه پیدا کند، این 
حمایت مالی قابل دفاع است اما در مرحله استانی مبالغی که به گروه ها داده 
می شود، بسیار کم است ضمن آنکه با این حجم تولید اثر در استان خراسان 

رضوی، فقط دو اثر می توانند به فجرراه پیدا کنند

,,

تکذیب توقف ضبط تاک شوی کمال تبریزی 
روز گذشته سه شنبه ۲۶ مهر ۱۴۰۱ 
خبری مبنی بر توقف ضبط رئالیتی 
تاک شو »طناز« به دلیل نا آرامی های 
اخیــر و حاضر نشــدن مهمانان در 
یکی از ســایت های خبری و برخی 

کانال های تلگرام منتشر شد.

روابــط عمومــی برنامــه در ایــن 
باره اعــلام کرد: رئالیتی تاک شــو 
»طناز« بــا اجرای کمــال تبریزی 
کارگردان  و  تهیه کننده  نویســنده، 
 سینما و تلویزیون همچنان در حال 
 ضبــط و تولیــد بــا هماهنگی ها و

  حضــور مهمانــان در حــال انجام 
است. 

همچنیــن در هر قســمت از برنامه 
جمعی از مــردم به صورت حضوری 
شــاهد گفت گــوی بیــن مجری و 

مهمان هستند. 

فرامرز بردبار، داور هنری نمایشگاه 
عکس حاشیه شهر مشهد:

ارزش نمایشگاه عکس »قاب 
شهر« به تداوم آن است 

داور نمایشــگاه عکس »قاب 
شهر« با ابراز امیدواری نسبت 
به حضــور و نقــش آفرینی 
هنرمندان عکاس در حرکتی 
فرهنگی گفت: نگاه هنری و 

زیبایی شناختی عکاس وقتی با نگاه فنی متخصصان در حوزه شهری 
ترکیب می شود ارزشمند است به شرط آنکه این حرکت ادامه یابد. 

فرامرز عامل بردبار در حاشیه برپایی نمایشگاه عکس سازمان بازآفرینی 
فضاهای شهری شهرداری مشــهد، که از سه محله گلشهر، شهرک 
شهید باهنر و شهید بهشتی مشهد انجام شده است، اظهار کرد: بخش 
اول که برپایی نمایشگاه عکس و مشارکت عکاسان در تغییر نگرش از 
سیاهی به سفیدی مخاطب است همراه با پشتیبانی سازمان بازآفرینی 
فضاهای شهری شهرداری، جنبه مثبت ماجرا محسوب می شود و قابل 
تحسین است؛ اما اگر این فعالیت ها در حد آمار و ارقام بماند و صرف 
حرکت نمادین باشد، بی فایده است. بهتر است مدیران این نمایشگاه را 
تبدیل به یک فرایند اجرایی کنند تا ادامه یابد و اثرگذاری آن در سطح 

جامعه ملموس باشد.
بردبار همچنین تصریح کرد: برپایی نمایشگاه عکس منجر به تعامل 
عکاســان با بافت های مختلف شهری می شود و شناخت مشهدی ها 
نسبت به محیط های متنوع و متفاوت را افزایش می دهد؛ این موضوع 

حتی برای زائرانی که سالانه به مشهد می آیند دارای جذابیت است.
وی ادامه داد: وقتی زائران بدانند این مناطق آثار باستانی و دیدنی هم 
دارد، در سفرشان از این مناطق نیز بازدید می کنند و باعث رونق این 

مناطق می شود.
دبیر سابق سرویس عکس روزنامه قدس مشهد با بیان این مطلب که 
ایجاد هدف خاص و ارزشمند به واسطه دوربین عکاسی و حفظ جایگاه 
عکاس به عنوان یک فرد اثرگذار و ارزشــمند که توانسته اثری هنری 
خلق کند از جمله ایده آل های من اســت، اظهار کرد: نشــان دادن 
محلات حاشیه شهر به افراد مشهدی که شناختی از آنها نداشتند و 
ندارند امر پسندیده ای است. ممکن است بخاطر تصور اشتباهی که 
نســبت به یک محله در اذهان ایجاد شده، کسی به آن محله نرود و 
تبدیل یک محله از فضای سیاه و نارنجی به محله سبز توسط عکس ها، 
مورد توجه است و بهتر است این کارها دیده شود. این مسئله باعث می 
شود هم برای شهرداری، هم مردم مشهد و هم عکاسان و هنرمندان 

جایگاهی خوب و کاربردی برای تغییر نگاه های منفی شکل بگیرد.
بردبار با ذکر این نکته که چاپ آثار در قالب کتاب، می تواند از جمله 
راهکارهای ماندگاری آثار عکاسان شود، تصریح کرد: کتاب، می ماند 
و ماندگار اســت و ســازمان بازآفرینی می تواند این آثار را به صورت 
اختصاصی چاپ کند و به منبعی برای پروژه های پژوهشی تبدیل شود.

فوتبال جهان

۵11/4اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک زاوه

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهـی موضـوع مـاده ۳ قانون و مـاده ۱۳ آئیـن نامه قانـون تعیین تکلیف 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقـد سـند رسـمی . برابـر رای 
موضـوع  اول  هیـات  شـماره ۱۴۰۱/۶/۲۲-۱۴۰۱۶۰۳۰۶۲۷۷۰۰۰۰۲۶۱ 
قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند 
رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتـی حـوزه ثبـت ملـک زاوه تصرفـات مالکانه 
بلامعـارض متقاضـی اداره اوقـاف و امورخیریه تربت حیدریه شناسـه ملی 
۱۴۰۰۱۴۸۹۰۸۵ در ششـدانگ یـک قطعـه زمیـن مزروعـی  به مسـاحت 
۲۶۵۱/۹۳ متـر مربـع  قسـمتی از پـلاک ۱۷- اصلـی بخـش  ۴ زاوه  واقع 
در  اراضـی  ده سـرخ خریـداری برابر وقف نامه رسـمی ) مالکیت مشـاعی 
( رسـمی محـرز گردیـده اسـت. لذا بـه منظور اطـلاع عموم مراتـب در دو 
نوبـت بـه فاصلـه ۱۵ روز آگهـی می شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت 
بـه صـدور سـند مالکیـت متقاضـی اعتراضـی داشـته باشـند مـی تواننـد 
از تاریـخ انتشـار اولیـن آگهـی بـه مـدت دو مـاه اعتـراض خود را بـه این 
اداره تسـلیم و پـس از اخـذ رسـید، ظـرف مدت یک مـاه از تاریخ تسـلیم 
اعتـراض، دادخواسـت خـود را بـه مراجـع قضایـی تقدیـم نماینـد. بدیهی 
اسـت در صـورت انقضـای مـدت مذکـور و عـدم وصـول اعتـراض طبـق 

مقـررات سـند مالکیت صـادر خواهد شـد. 
تاریخ انتشار نوبت اول:۱۴۰۱/۰۷/۱۲  
تاریخ انتشارنوبت دوم:۱۴۰۱/۰۷/۲۸ 
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۵11/۵اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک زاوه

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهـی موضـوع مـاده ۳ قانون و مـاده ۱۳ آئیـن نامه قانـون تعیین تکلیف 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقـد سـند رسـمی . برابـر رای 
موضـوع  اول  هیـات   ۱۴۰۱/۶/۲۲-۱۴۰۱۶۰۳۰۶۲۷۷۰۰۰۲۶۴ شـماره 
قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند 
رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتـی حـوزه ثبـت ملـک زاوه تصرفـات مالکانه 
بلامعـارض متقاضـی اداره اوقـاف و امورخیریه تربت حیدریه شناسـه ملی 
۱۴۰۰۱۴۸۹۰۸۵ در ششـدانگ یـک قطعـه زمیـن مزروعـی  به مسـاحت 
۱۲۶۶/۱۰ متـر مربـع  قسـمتی از پـلاک ۱۷- اصلـی بخـش  ۴ زاوه  واقع 
در  اراضی  ده سـرخ خریداری برابر وقف نامه رسـمی ) مالکیت مشـاعی( 
رسـمی محـرز گردیـده اسـت. لذا بـه منظـور اطلاع عمـوم مراتـب در دو 
نوبـت بـه فاصلـه ۱۵ روز آگهـی می شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت 
بـه صـدور سـند مالکیـت متقاضـی اعتراضی داشـته باشـند مـی توانند از 
تاریـخ انتشـار اولیـن آگهـی بـه مـدت دو مـاه اعتـراض خـود را بـه ایـن 
اداره تسـلیم و پـس از اخـذ رسـید، ظـرف مدت یک مـاه از تاریخ تسـلیم 
اعتـراض، دادخواسـت خـود را بـه مراجـع قضایـی تقدیـم نماینـد. بدیهی 
اسـت در صـورت انقضـای مـدت مذکـور و عـدم وصـول اعتـراض طبـق 

مقـررات سـند مالکیت صـادر خواهد شـد. 
تاریخ انتشار نوبت اول:۱۴۰۱/۰۷/۱۲  
تاریخ انتشارنوبت دوم:۱۴۰۱/۰۷/۲۸ 
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می گیرد را  دشمن  سلطه  جلوی  دانشگاه  انقلاب:  رهبر   
حضرت آیت الله خامنه ای با بیان اینکه دانشگاه جلوی 
سلطه دشمن را می گیرد، تاکید کردند: منابع طبیعی 
مهم اســت، جایگاه های جغرافیایی مهم است، شکل 
اقلیمی مهم اســت، همه  اینها مهم است، اما یکی از 

مهمترین ثروتهای انسانی کشور وجود نخبه است.
به گزارش گروه سیاسی خبرگزاری فارس، رهبر معظم 
انقلاب اسلامی صبح امروز )چهارشنبه( در دیدار صدها 
نفر از نخبگان جوان و استعدادهای برتر علمی، نخبگان 
دانشــگاهی را در چهار دهه اخیر موجب آبروی ایران 
خواندند و افزودند: همه به ویژه مســئولان و مؤثرین 
در فضای کشور باید نخبگان علمی را جزو مهمترین 
ثروت های کشور بدانند و از آنها حمایت کنند و نخبگان 
نیز ظرفیت ها و استعدادهای فردی خود را به سرمایه 

پیشرفت کشور تبدیل کنند.
فروپاشی جمهوری اسلامی،  تحلیل غلط و 

غیرواقع بینانه است
ایشان با اشاره به افق روشن آینده کشور تأکید کردند: در 
چهل و سه سال اخیر چندین بار از فروپاشی جمهوری 
اســلامی حرف زده اند اما پایداری و اســتمرار حرکت 
انقلاب نشان می دهد این تحلیل غلط و غیرواقع بینانه 

است.
رهبر انقلاب با سپاسگزاری عمیق از پروردگار به علت 
تشــکیل مجدد جلسه  همیشه شاداب و امیدبخش با 
نخبگان بعد از سبک شدن مشکل کرونا گفتند: مطالبی 
که نخبگان مطرح کردند بســیار خوب و پیشنهادها 
نیز درســت و غالباً عملی بود و نشــان داد بســیاری 
از مشــکلات، مشــکلات مدیریتی بوده است چرا که 

راهکارها وجود دارد.
ایشــان وزیران حاضر در جلسه را به انتقال و پیگیری 
پیشنهادهای نخبگان در هیئت وزیران مأمور کردند و 
افزودند: باید با رفتار کریمانه با نخبگان به عنوان ثروت 
عظیم ملی، در مراقبــت از این ثروت تعیین کننده و 

افزایش آن، به جدّ تلاش کنیم.
حضرت آیت الله خامنه ای، نخبه علمی و دانشگاه را از 
ارکان مهم پیشرفت کشور  دانستند و افزودند: هر قدر 
دانشگاه تعطیل و روند فعالیت علمی تخریب و ناقص 
شود برای دشمن مغتنم است به همین علت نه دیروز 
و امروز بلکه در مقاطع مختلف برای توقف دانشگاه ها 

تلاش کرده اند.
رهبــر انقــلاب همچنیــن دانشــگاه را از بزرگترین 
موانع سلطه اســتکبار خواندند و افزودند: قدرت های 
گردن کلفت جهان برای سلطه بر دیگران و عقب نگه 
داشــتن ملت ها، از اسلحه، فریب و حتی علم استفاده 
می کنند بنابراین دانشگاهی که سطح علم کشور را بالا 

می برد، در حقیقت مانع سلطه دشمن می شود.
حضرت آیت الله خامنه ای اســتعداد طبیعی و هوش 
سرشار، همت و تلاش و پشتکار، و هدایت و توفیق الهی 
را عناصر اصلی تبدیل یک فرد با هوش به فردی نخبه 
و ممتاز و برگزیده خواندند و افزودند: البته فراهم بودن 
زمینه مناسب، عامل مهم به نتیجه رسیدن این روند 

است.
ایشان فراهم شدن زمینه نخبه پروری با پیروزی انقلاب 
اسلامی را واقعیتی مسلم و تشکیک ناپذیر خواندند و 
افزودند: پس از انقلاب، با توســعه دانشگاه ها در اقصی 
نقاط کشــور،  افزایش خیره کننده تعداد دانشجویان و 
استادان و ایجاد پرشمار پژوهشگاه و اندیشکده، زمینه 
توسعه علم و نخبه پروری فراهم آمده و هدف جمهوری 
اسلامی یعنی گسترش دانشگاه و ارتقای توانایی علمی 

به فضل الهی محقق شده است.
رهبر انقلاب با تأکید بر اینکه دانشگاهیان ما اجازه ندادند 
کشور محتاج غربی ها بماند، گفتند: نخبگان دانشگاهی 
ما بدون هیچ مبالغه، موجب آبروی ایران هســتند و 
در هر زمینه ای دانشــمندان ما ورود و تمرکز کردند، 
تحسین مجامع علمی جهان را برانگیختند بنابراین هم 
باید دیگران قدر شما را بدانند هم خودتان، و من نیاز 

بسیار قدردان شما هستم.
نخبه آن انسان صاحب استعداد و پرتلاش است که از 

هدایت الهی بهره گرفته است
ایشــان در تشریح گوشــه هایی از افتخارات نخبگان 
و دانشــمندان کشــور،  به تحقیقات و دستاوردهای 
پژوهشــگاه رویان در عرصه هایی همچون سلول های 
بنیادی و شبیه ســازی حیــوان زنده، پیشــرفت در 
بیوشیمی، پرتاب و انتقال ماهواره به فضا، دستاوردهای 
بنیادی در صنعت هسته ای، تولید واکسن های پیچیده 
از جمله واکسن کرونا و پیشرفت های خیره کننده در 

صنایع موشکی و پهپادی اشاره کردند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه انسان های 
باهوش که از اســتعداد و علم خود در جهت ســاخت 
سلاح اتمی و سلاح شیمیایی و یا ابزارهای جاسوسی 
استفاده کرده اند، نخبه نیستند، افزودند: نخبه آن انسان 
صاحب استعداد و پرتلاش است که از هدایت الهی بهره 

گرفته است.
ایشــان در ادامه موضوع »انتظار از نخبگان« را مطرح 
کردنــد و گفتند: از فرد نخبه این انتظار وجود دارد که 
ظرفیت شخصی خود را تبدیل به ظرفیت ملی کند و 
توانایی های خود را در جهت حل مسائل کشور قرار دهد.
رهبر انقلاب اسلامی با گلایه از برخی نخبگان که در 
ایران رشد می کنند اما ثمره این رشد را به خارج می برند 

و برخی اوقات نیز با تبدیل شــدن به پیچ و مهره های 
دشــمن ظرفیت خود را در اختیار آن قرار می دهند، 
افزودند: نخبه بایــد در کنار مردم خــود بماند البته 
مهاجرت کردن و درس خواندن نخبه در دانشگاه های 
برتر اشکالی ندارد اما بعد از پایان تحصیلات به کشور 
برگردد و توانایی های خود را برای پیشرفت کشور به  کار 
گیرد. حضرت آیت الله خامنه ای تأکید کردند: نخبگان ما 
باید در محضر وجدان خود و در محضر خدا، این مسئله 

را حل کنند.
 نخبگان نباید از توانایی های خود غفلت کنند

ایشــان توقع دیگر از نخبگان را »دچار غفلت نشدن« 
دانســتند و گفتند: نخبگان نباید از توانایی های خود 
غفلت کنند تا تلاش و حرکت آنها متوقف نشود و اسیر 

سرگرمی های زیان بار نشوند.
رهبر انقلاب اسلامی غفلت نکردن از ظرفیت های عظیم 
و وسیع کشور را یکی دیگر از الزامات نخبگی برشمردند 
و افزودند: متأسفانه اکثر نخبگان از ظرفیت های گسترده 
کشور مطلع نیســتند و یکی از کارهای مهم معاونت 
علمی ریاســت جمهوری آشنا کردن نخبگان جوان با 

ظرفیت ها و کارهای بزرگ در دست انجام است.
حضرت آیت الله خامنه ای خاطرنشان کردند: برخی حتی 
ظرفیت های بزرگ کشــور را انکار می کنند و خواستار 
جمع آوری ظرفیتی همچون صنعت هسته ای می شوند 
و بــه دروغ می گویند »دنیا امــروز از انرژی و صنعت 
هسته ای رویگردان شده است«. اگر ما صنعت هسته ای 
را در آن زمانی که آغاز کردیم، شــروع نمی کردیم باید 
۱۰ ســال بعد وارد این موضوع می شدیم و بعد از ۳۰ 

سال نتیجه می گرفتیم.
»غفلت از دشمن« از خطرات پیشِ روی نخبگان است

رهبر انقلاب اسلامی »غفلت از دشمن« را از خطرات 
پیشِ روی نخبگان دانستند و گفتند: براساس اطلاعات 
متقن، سرویس های جاسوســی برای فریب و جذب 

نخبگان و یا خراب کردن ذهن آنها، در پوشش مراکز 
علمی، نخبگان را دعوت می کنند و خود را نیز بســیار 
مؤدب و با هوش جا می زنند تا بتوانند نقشه خود را پیش 
ببرند.ایشان در ادامه در خصوص انتظارات از دستگاه های 
مسئول در قبال نخبگان خاطرنشان کردند: در یک کلمه 
انتظار اصلی از دستگاه ها، حمایت از نخبگان به صورت 

عاقلانه، خردمندانه و با توجه به جوانب گوناگون است.
رهبر انقلاب اسلامی افزودند: یکی از موارد حمایت این 
است که نخبه ای که در داخل درس خوانده و یا از خارج 
آمده، در اینجا اشتغال متناسب با دانش خود و همچنین 
امکان تحقیقات و ارتباط با مراکز علمی دنیا را داشته 

باشد و این توقع زیادی نیست.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشــاره به مهاجرت مجدد 
برخی از نخبگانی که از خارج برگشته بودند، خطاب به 
مسئولان گفتند: نباید بگذاریم نخبگان به واسطه برخی 
ســنگ اندازی ها یا برخوردهای نامناسب، از دانشگاه و 
ادامه فعالیت در کشــور، مأیوس شوند و هرچه در این 
زمینه خرج کنیم، هزینه نیست بلکه سرمایه گذاری 
اســت.رهبر انقلاب اســلامی با تأکید بر لزوم اصلاح 
شاخص ارزیابی اساتید و نخبگان، خاطرنشان کردند: 
اکنون شاخص ارزیابی اساتید و نخبگان، تعداد مقالات 
اســت در حالی که باید موضوع حل مسئله را شاخص 
ارتقاء قــرار داد. حضرت آیــت الله خامنه ای در بخش 
پایانی سخنانشان به یک موضوع اساسی درباره تحلیل 
صحیح مسائل، تصحیح افق دید و حرکت بر مبنای آن 
پرداختند. رهبر انقلاب: ایشان با اشاره به تبلیغات مستمر 
غربی هــا از ابتدای پیروزی انقلاب تا به امروز مبنی بر رو به 
زوال بودن جمهوری اسلامی گفتند: آنها برای این ادعا زمان 
هــم تعیین می کردند و هر بار می گفتند یک ماه دیگر، یک 
سال دیگر یا پنج سال دیگر، کار جمهوری اسلامی تمام است 
و عده ای نیز در داخل از سرِ غفلت یا بدخواهی این ادعاها را 

ترویج می کردند.

رهبر انقلاب با اشاره به تیتر یکی از روزنامه ها در زمان 
حیات امام)ره( مبنی بر اینکه »نظام در حال فروپاشی 
اســت« و پاســخ کوبنده امام که »خودتــان در حال 
فروپاشی هســتید و نظام محکم و مستحکم ایستاده 
است« افزودند: بعد از رحلت امام در سال ۶۹ عده ای که 
در بین آنها افراد موجّه و با سابقه نیز حضور داشتند در 

اعلامیه ای گفتند »نظام در لبه پرتگاه است«.
حضرت آیت الله خامنه ای تأکید کردند: ما تسلیم نشدیم 

و ایستادیم و ان شاءالله همچنان خواهیم ایستاد.
هرگز نقاط ضعف را انکار نکرده ایم و به مسئولان بارها 

گفته ایم که عقب هستیم
ایشان با اشاره به وجود دو نظام تحلیلی در این زمینه 
گفتند: یک نظام تحلیلی معتقد است کار و ایستادگی در 
مقابل هنجارهای فراگیر جهانی و قدرت های برخاسته از 
این هنجارها همچون آمریکا، بی فایده و موجب از بین 
رفتن است، این افراد کسانی را هم که تحلیل دیگری از 
واقعیات و جهان دارند، متوهم تصور می کنند. اما تحلیل 
دوم و واقع بینانه بر این اساس است که مجموعه واقعیات 
را، آن هم نه فقط واقعیات خوب بلکه واقعیات بد را با 

هم می بیند و بر اساس آن حرکت می کند.
حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: هرگز نقاط ضعف را 
انکار نکرده ایم و دراین باره ما بیش از همه در جلسات 
رمضانیِ مسئولان نظام و در جلسات خصوصی، تذکر 
داده ایم و بارها گفته ایم که عقب هستیم. اما واقعیت قابل 
توجه این است که جمهوری اسلامی حرکت پر شتابی 
را که از انتهای قافله آغاز کرده بود ادامه داده و امروز به 

نزدیکی های جلوی قافله رسیده است.
نگاه کنید 40 سال یا 20 سال قبل جمهوری اسلامی 

کجا بود و امروز کجا است
ایشــان با اشاره به پیشــرفت های درخشان کشور در 
دانش و مدیریت های گوناگون، گفتند: ضعف هایی وجود 
دارد و بعضی از مســئولان و دولت ها هم کوتاهی هایی 
داشته اند اما حرکت عمومی به سمت پیشرفت است. 
نگاه کنید ۴۰ سال یا ۲۰ سال قبل جمهوری اسلامی 
کجا بود و امروز کجا اســت با همین مقایسه می توان 
فهمید کدام تحلیل واقع بینانه است، تحلیل غربگراها یا 

تحلیل انقلاب؟
ایشــان جوانان و نخبگان با انگیــزه را از بزرگ ترین 
نشانه های حرکت محکم و رو به جلوی انقلاب دانستند 
و افزودند: بعد از گذشــت چهار دهه از انقلاب و انبوه 
دشمنی ها و تبلیغات منفی، وجود نخبگان پر شمار و 
معتقــد به این راه که با جدیــت در حال کار و تلاش 
هســتند، بهترین دلیل برای صحت تحلیل انقلاب از 

جهان و مسیر صحیح پیشرفت است.

۵11/1اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک زاوه

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهـی موضـوع مـاده ۳ قانـون و مـاده ۱۳ آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیـف 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقد سـند رسـمی . برابر رای شـماره 
۱۴۰۱۶۰۳۰۶۲۷۷۰۰۰۲۳۰ مـورخ ۱۴۰۱/۶/۱۵ هیات اول موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مستقر در واحد 
ثبتـی حـوزه ثبت ملـک زاوه تصرفـات مالکانه بلامعـارض متقاضـی  اداره اوقاف 
وامورخیریـه ششـدانگ یکباب بقعـه متبرکه  مزار پیر آصف برخیاء به مسـاحت 
۱۳۲۵۶/۷۰ متـر مربـع  قسـمتی از پـلاک  ۳۰ فرعـی از  ۹۹- اصلـی بخـش ۴  
زاوه  واقـع در  اراضـی آصـف خریـداری از محـل مالکیت مشـاعی آقـای رمضان 
میرزابیگـی فرزنـد نورمحمـد ، عبـاس عمرانـی فرزند محمد و سـلیمان عمرانی 
فرزنـد محمد و جهانگیرخان ولد محمدخان و عباس ولدحسـین علی  ورثه باقر 
بیـک محـرز گردیـده اسـت. لذا بـه منظور اطـلاع عمـوم مراتـب در دو نوبت به 
فاصلـه ۱۵ روز آگهـی می شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت به صدور سـند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشـته باشـند می توانند از تاریخ انتشـار اولین آگهی 
بـه مـدت دو مـاه اعتراض خود را به این اداره تسـلیم و پس از اخذ رسـید، ظرف 
مـدت یـک ماه از تاریخ تسـلیم اعتـراض، دادخواسـت خود را بـه مراجع قضایی 
تقدیـم نماینـد. بدیهـی اسـت در صـورت انقضـای مدت مذکـور و عـدم وصول 
اعتـراض طبـق مقـررات سـند مالکیت صـادر خواهـد شـد. تاریخ انتشـار نوبت 

اول:۱۴۰۱/۰۷/۱۲   تاریـخ انتشـارنوبت دوم:۱۴۰۱/۰۷/۲۸ 
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۵11/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک زاوه

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهـی موضـوع مـاده ۳ قانـون و مـاده ۱۳ آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیـف 
وضعیت ثبتی و اراضی و سـاختمانهای  فاقد سـند رسـمی . برابر رای شـماره 
۱۴۰۱۶۰۳۰۶۲۷۷۰۰۰۰۲۶۲-۱۴۰۱/۶/۲۲ هیـات اول موضـوع قانـون تعیین 
تکلیـف وضعیـت ثبتـی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر در 
واحـد ثبتـی حـوزه ثبت ملـک زاوه تصرفات مالکانـه بلامعارض متقاضـی اداره 
اوقاف و امورخیریه تربت حیدریه شناسـه ملی ۱۴۰۰۱۴۸۹۰۸۵ در ششـدانگ 
یـک قطعـه زمیـن مزروعـی  به مسـاحت ۲۹۱۵ متـر مربع  قسـمتی از پلاک 
۱۷- اصلـی بخـش  ۴ زاوه  واقـع در  اراضی  ده سـرخ خریـداری برابر وقف نامه 
رسـمی محـرز گردیده اسـت. لـذا به منظـور اطلاع عمـوم مراتـب در دو نوبت 
بـه فاصلـه ۱۵ روز آگهـی می شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت بـه صدور 
سـند مالکیت متقاضی اعتراضی داشـته باشـند می توانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهـی بـه مـدت دو مـاه اعتـراض خـود را بـه ایـن اداره تسـلیم و پـس از اخذ 
رسـید، ظـرف مدت یـک ماه از تاریخ تسـلیم اعتراض، دادخواسـت خـود را به 
مراجـع قضایـی تقدیـم نمایند. بدیهی اسـت در صـورت انقضای مـدت مذکور 
و عـدم وصـول اعتراض طبق مقررات سـند مالکیـت صادر خواهد شـد.  تاریخ 

انتشـار نوبـت اول:۱۴۰۱/۰۷/۱۲   تاریخ انتشـارنوبت دوم:۱۴۰۱/۰۷/۲۸ 
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۵11/3اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک زاوه

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهـی موضـوع مـاده ۳ قانـون و مـاده ۱۳ آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و سـاختمانهای  فاقد سـند رسـمی . برابر رای شـماره 
۱۴۰۱۶۰۳۰۶۲۷۷۰۰۰۲۶۳-۱۴۰۱/۶/۲۲ هیـات اول موضـوع قانـون تعیین 
تکلیـف وضعیـت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر در 
واحـد ثبتـی حـوزه ثبـت ملـک زاوه تصرفـات مالکانـه بلامعـارض متقاضـی 
اداره اوقـاف و امورخیریـه تربـت حیدریه شناسـه ملـی ۱۴۰۰۱۴۸۹۰۸۵ در 
ششـدانگ یـک قطعـه زمیـن مزروعـی  بـه مسـاحت ۳۰۶۶/۴۷ متـر مربـع  
قسـمتی از پـلاک ۱۷- اصلـی بخـش  ۴ زاوه  واقـع در  اراضـی  ده سـرخ 
خریـداری برابـر وقـف نامه رسـمی ) مالکیت مشـاعی( محرز گردیده اسـت. 
لـذا بـه منظـور اطـلاع عمـوم مراتـب در دو نوبـت بـه فاصلـه ۱۵ روز آگهـی 
مـی شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت به صدور سـند مالکیـت متقاضی 
اعتراضـی داشـته باشـند می تواننـد از تاریخ انتشـار اولین آگهی بـه مدت دو 
مـاه اعتـراض خـود را بـه این اداره تسـلیم و پـس از اخذ رسـید، ظرف مدت 
یـک مـاه از تاریـخ تسـلیم اعتـراض، دادخواسـت خـود را بـه مراجـع قضایی 
تقدیـم نماینـد. بدیهی اسـت در صورت انقضـای مدت مذکور و عـدم وصول 
اعتـراض طبـق مقررات سـند مالکیت صادر خواهد شـد.  تاریخ انتشـار نوبت 

اول:۱۴۰۱/۰۷/۱۲   تاریـخ انتشـارنوبت دوم:۱۴۰۱/۰۷/۲۸ 
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